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z 8. zasedání vtdeckého kol t? g ia peda(_O L,Íř.Y a ;,sychologie ČSAV 

dn 15. :"i,jne 196~ v Praze 

---------- ---- ------------------------------------------------

Přítomni: čl.k:>resp.J.Váňa, r.r oí. Vl.l'ardy, rioc.iii.Cipro, prof . 

K.Galla, doc.a. Holss, čl.koresp,V.Cn;nelař, doc.J.Kotoč, 

dr. D.KovDč, a~. B,t ujal, ~rof.J.~inhart, ctoc.T.Pardel, 

prof.G.Pa7lov:č 

Omlu·,ena dor. .J .,Skal }"·wá 

Přizváni Zé:: ÚV KSC dr. U.NovQ_tn.,,, ÚFJ ČSAV dr. M.Laucchmannová, 

NČSAV L.Zapletql: 1~SK doc.J.Cach 

Zasedání vědeckého ko~egia peda~ogi~y a psychologie ČSAV za 

hájil a řidil j~ho předseda čJ.koresp.J.Váňa. 

I. Zpráva o sou.časném stavu řízení a koordinace vědeckovýzkumné 

činnosti v oboru pedagogiky a Jsychologie s návrhem na opatření 

(kcmise _ero _2edagogiku _a_kcwis~ _pro _2sichologii) ____________ __ _ 

Předloženo~ písemnou zp: áv1' z2 obor peda 0 ogi~a krátce uvedl 

dr. Kujal. Jd_l:.:, že zprá-,a byla vypracována za spolupráce zá

stupců pedagocických 1nstituc:. 

Dis~use se zaměřila na návrhy na zdokonalení řízení a koordina 

ci v pedagogice, a to zejména z hlediska návaznosti státního a -

resortní'l-.o rlán ... , včetně vysokých ;=:kol. Tyto otázky budou také 

prvnír:1 úkoleI:J no•;ě r.avrhované komise, která má vzniknout při 1,!ŠK 

a ~e~ímž úkolem bude koordinace a řízení pecago 6ické v:dy v resor 

tu. Obdobně bude třeba i tet~~ situaci na úseku koordinace n& 

Slov2.-,sku. Zároveň bylo U'1a •:áno nai..o_ik je skutečně komplexní 

koordinace ve ~~olečenských Vc~lct možná. Z tohoto hlediska ·by 

bylo ~utr.é vyb&vit kolegium včt·~ pr~,c=Jcí; zejmer.a i po strá~ce 

ekonomické, 
O stavu ~o ordinace a náv:·z í ch n2. je...,..: zcto·~onnl-2.rd za obor 

psychologie ~11for.noval přítomné prof. ·rardy. Konatatoval, že si 

tuace v psycno:obii je značně 3ložit~.jší o to, že ~tále nen: do 

budována sít psycholor,ických ~racovišL o že psychologc·é pracují 

i ve z... avot.!1ictv , !Jr 1~mys:u s.j. Obdobně jah.o ,, peda 6ogice b;y bylo 

třeba zříči 1, i komici p!·o koordinuci vědec;..:ého výzkumu ,_c psycho 

logii. 
Kolegiu • 

1) vyslovilo souhlas ~e ~právou p~o&gou1~:é ko7ise o současném 

stavu řízení a koordinac:. védec::o'.r;1·z'L:u:.ir.G ~i.'1nosti v oboru 

pe~agogil:y, včetne ~ávrhů D~ její zdotonnltn.( s tím, že v je

jím konečnť:1 znění bude př:\ rléoúuto 1': připomín1;á:r. z diskuse 

(dr. Kujal); 

, 



~ c_é -~~ise o současné□ 
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VYE V.1 C' .i , .. r .., é činnostl ·,; 0 Or 
st V\.. .. zen„ a ke rt:1nac " ·~v " ... .i=-::e .... f~oo - ínek z diskuse 
p6 cholc 1e stí=, ~ t~Ge cJp.JiLn ~ ~ ~. 
( .:ro~. ':'ardy ) . 

. ~ -·.:.,,.., 
Přehl:.ci o současr.éw ::. tbv ... .!{i.-:..r t... v ;;to:- ... pedag~g:--Y-.Y a n°.:> "'~' 

perspe.c:t i vy ro zve je kC::c:::-·O r :> r • 1; _,:, ... V€:d_ -::. , K;.. .::a • 

Některá navrhov~n& č~Dla ~~fe~ni: ~~š:e dc~.Ca:~_, ta~~e 8~ ~ á 

počítat Se VZr0.atc:;: pe,č:u f,r·~c:i··n:i:'.': V réi,úr._ p?.agvg~RJ,· SS.i. O jŮiO 
do J'· 19'70. Nutno ovšem ;,o:_ :at 3 tf::i :e b..:::r, ... ··z..-ti..t~et nové 
ke edry pedaeogiky µro i; ,:i t.e:.e cd'tcr:-,:~~:-. před::ě:ťL prc to i vzrús t 
poč~u precovniků n& vyso~;ch 040:ách b_ce vyšě!. 

Obdobně jako v ~ecego~ice tyla upřes~ěna č:s:a navrhov~n~hc . 
rozv0je pracovn~k~ do r. 1970 v cborv psychologie, který ~ředlož1l 

prof. Jardy. 
Kolegium 

vyslovilo souhla~ s ~~ea~ožer.ou zprávo_ o sou~esné~ stavu 

kádr~ v oboru pedagoGiky a ,sycho1o 6ic a Je~ich potřebou do r. 
1970 e tim, ž~ některé cifry budcu upraveny podle vý~ledk~ 
z diskuse. 

IT.I. Přehled úkolů v oboru pedagogiky n psychologie zkou~aných v 
současné Jobě v ~ocialis~ických zemích~ náměty na ú ravu 
plánu vědeckovýzku!Ilné činno~ti u nás (komiGe pro ped gogiku 
a_komise_2ro_Eslcholoaii) ________________ • ________________ _ 

Předložený pise~ný m~tcri11 za obor pedagoeika Krátce uvedl 
dr. Kujel. 

V d~skJsi bylo upozorněr.o, z 
már.y v scciali~tických zemích c 
chovy. 

mezi p~oblé,zy, kte~é j~o zkou
·b: prob:e~atika koC"...nistické vý-

Bylo konstatov&1:o: že k jupl.ic_ tc v \~ýzk ...r:.u nedocházi, nPbot 

prob} .:ma:.ika výcr.ovy je v ._iedn ť:. . .Lvýc.l =tc~~-- r.e-..,:.:..cr Sp~cif _cké, 
že je ř'ešena z růzr:tch aE"pe:1::- a !'~~ •• _i:::: ::,.:-~ .... t..:r„ a :.e_ze _:_k1vat, 
že by rylo možno pře .jíma't ho-::ové ; --~er.i. F- : .. cse .... by • a· b:zla 
už~i s. lupr0ce, a to zej~énn na zá~:ace s~:L~. , :é so~v:=losti 
bylo po~klzl~o na.~c~~o~ti, k~Rré r Jk:,~u~i ~ _t~rn~ dotoóy, avšak 
Y.oleeium ~en: o n~cr. in~orcovár.o. 

Přehl~~ problém~ z~o1.10aných v cco~- ~~ych~logie v současné době 
v socialistických státech pfeancsl ~~of. -a~dj •• něKoliKa 

soc:el ::;tických st9tech se p:-.... cu~e na ot. :- ,..._,_ vní:::án_, cyšlení, 

Jter:i, psychologie prá..!~, pat-f.-SJC .o::.o_:ie .. .. ... terých speciél
r.ich problén8ch sociální p~ych log:e aJ., t překrývání však ne
docházi. Spolupr~ce se usk11tecr.u~e čás- čně na záklaGě sruuv. 

-
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Jiné formy, jako je výměna materiálů a zlm„ 8n0~ tí se neuplatňují 

v té míře, jak by bylo ~otfeba. 

V diskusi bylo obdobně jako v pédú;ogice ooukázáno na možno3ti, 

které poskytují fc~my mezin8rodn{cn smluv a na ~ejich • alé využí 

váni. 
Kolegium 

vzalo se souhlasem na vědo~í přehled úkolů v oboru pedagogiky 

a psychologie zkoumaných 7 současné době v socialis~ických ze 

mích stí~, že bude dopJněE o př:~omírrky z d:skuse . 

IV . Posouzení kandidátky pro Yolbu presidie Cs~v na funkční období 

1965 -_ 69 ___________ ______ ___________ __________ __________ _____ _ 

S návrhem kandi~átky pro volbu Eresidia ČSlV na funkční období 

1965 - 69 seznámil kolegium prof. Vána. 

Diskuse se soustředovala zejména na zas~oupení společenských _ 

věd ve fun . ci zástupce předsedy ČSAV, které by vzhledem k rost)u

c ímu významu společenských věd pro řízení společens
1-::ých procesů 

bylo správné, a dále na složení preGidia, v němž by měly být 

zastoupeny ty společenské vědy, jejichž význam v současné době 

roste, jako např, věd ekonomických, filosofických, pedagogických, 

psychologických aj . Dosud byly v presidiu zastoupeny převážně 

vědy historické. 

Kolegium 

bere na vědomí návrh kandidátky s tím, že v odpov_di budou 

zahrnuty náměty uvedené v diskusi~ 

V. Kontrola _zá2isu 

Zápis ze 7 . zasedání kolegia byl schv2len bez připomínek. 

Prof . Váňa i~formoval příto!Tiné o XVI. ZdssdóP.í presidia ČSAV 

dne JO. záři 1965, kde byla projednáv&na I.Z~ráva o P.ěkterých 

otá zkách zabezpečení rozvoje výzkumu tělesné výchovy a tělovýcho 

vn ého lékařství; II. Přehled o stavu vědeckovýz~u~né základny 

v oblasti fyziologie pr6ce. 

V té souvislosti pověřilo xolegium prof.?~rdyho sledováním 

spolupráce s vědeck}~ kolegie~ fyziologie a lékařských věd ČSAV. 

Na základě projednávání ~e~namu pr_coviět a rozpočtových orgaT 

n i zaci ČSAV na r . 1966 presid:um: 

b ) zásadně souhlasí se zřízením Kabinetu Jednoty českých matéma 

tiků a fyziků pod n.;zvem Kt..binet pro modernize1.;i vyučování mate 

matice a fyzice s tím, aby vědecké kolegium pedagogiky a psy

chologie ČSAV projednalo zřízení a činnost tohoto pracoviště · 

• 

.. 
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s příslušnými složkami ministerstva školství a k~!tury ~ 
předložilo po tomto projednání presidiu podrobněJSÍ zpravu 
o jeho pracovní náplni a statutu. 
Prof. Váňa seznámil kol 0gium s přípisem, který byl v !éto 

věci zaslán MŠK. Po projednání na MŠK bude zpráva předlezena 
v kolegiu k projednání v prosinci za přítomnosti prof. M.Valoucha 
(prof. M.Valouch a ko~ise pro pedagogiku). 

VII. Různé -----
l,_Prof . Váňa upozornil, že ve smyslu porady předs edů vědeckých 

kolegií u akademika V.Knappa bude třeba konkretizovat některé 
nedořešené otázky týkající se návrhu na zřízení Psychologického n 
ústavu ~SAV. 

V té sou'1i:slosti bylo poukázáno na obtíže, které vznikají tím, 
že je zřízení psychologického pracoviště na půdě ČSAV stále od 
kl:dáno. Jde zejména o to, že kádry , které jsou pro Psycholo 
gický ústav C;,SAV připravovány, se vzhledem k těmto odkladům roz 
cházejí a oddaluje se tak zahájení výzhumů, které se mají stát 
součástí vědeckovýzkumné tématiky Psychologického ústavu . 1 

Dále bylo řečeno, že rozvoj psychologie by se měl projednat i 
v SKVT a přihlédnout k tomu, že jde o hraniční disciplinu, která 
zasahuje i do věd přírodních. · 

Kolegium 
uložilo komisi pro psychologii, aby do příštího zasedání 

kolegia předložila své stanovisko k nedořešeným otázkám týkajícím 
se zřízení a umístění Psychologického úetavu (prof. Tardy) . 

2. Pro prosincové zasedání kolegia zajistí komise pro pedago 
giku úkol uložený presidiem r5SAV. Jde o zhodnocení krátkodobých 
opatření ke zkvalitnění výchovy a výuky v celé školské soustqvě t"'l 
podle usnesení ÚV KSr5 z října 1964. Potř...;bné materiály z ř.1ŠK 
zajistí doc . C~pro. 

J . Pokud- jde o spolupráci na vědeckoirýzkumném propracování 
otázek výchovy mravně narušené mládeže, který uložilo presidium 
ČSAV na svém XIV. zasedání předsado~i vědeckého kolegia pedagó 
giky a psychologie, sdělil prof. Vána, že by bylo třeba úkol za 
řadit do státního plánu výzkumu, popř. jako snmostotný hlavní 
úkol a zajistit jej na katedře speciální pcdagociky. 

Kolegium 
vzalo na vědomí informaci prof. Váni a usn0slo se požádat 

s .Kalibána z katcdrJ' speciální pedai_;ogiky l.J'".L(, aby navrhl zaji$tění 
úkolu ve státním plánu výzkumu (zajistí komise pro peda 6ogiku ). 

4 . Kolegium uložilo komisi p'ro .pedagogiku projednat vyjádření 
dr. Střížové k návrhu Katedry jazyků ČSAV o otázkách vyučování 
cizím jazykům do příštího zasedání kolegia. 



- ' , 

5. Kolegium '1 zal o na vědoP1í plán 
listopad. presidia ČSAV na řijen _ 

6. Kolegium vyslovil o souhl3s s tím, aby 

a) _byla při :!.i'ilosofické fakultě UK v p ., . 

pro obhaJoby ka~~id~tských d i se rt ací v obore~~z~ 8~fi!e~~O~~m1se 

.b) ~yla p~1 Filoso fické fakultě UKo v Bratislavě a vě 
~ol~g1u f1losof1 e , psycholo ein a pedagogiky S!V zřízena spof:~~!m 

om1se pro obory 1801 a :i.802; 

c) doplnilo slož ení komise pro obor 1802 při FÚ JAK ČSAV 

takto : předseda čl.koresp. V.Chmelař 
místopředseda prof . J.Liuhart: 
členové: čl.korcsp. J.Ván a , prof. Vl.Tardy, doc.E.Holas 

dr. D.Tollingerová, doc.J.Čáp. ' 

7. Kolegium vzalo na vědomí zprávu ze studijní cesty dr.G. 

Borkoviče do RLR. 

v•8. ~?l~gium upozorňuJe presidium ČSAV na obtíže, které vznikají 

pri zaJištování ubytování mimopražských člen~, a které ohrožují 

zejménp v zimním období jejich účast na zasedsních. Protože se 

pravděpodobně s těmito obtížemi setkávají všechna kolegia, domnívá 

se kolegium, že by se situací mělo zabývat presidium ČSAV. 

9. Ediční záležitosti 

Prof. Galla · o~námil, že 21.10. se bude Ediční rada presidia 

ČSAV zabýv a t edičními záležitostmi kolegia. Upozornil, že je třeba 

do konce roku podat ntv rh y na tituly publikací (včetně termínů 

dodáni rukopisu), o nichž se dá předpokládat, že vzniknou v rámci 

státního plánu výzkumu do r. 1970. Pro publi kace, kt eré jsou v 

perspektivním plánu zař~zeny na nejb ližší léta je třeba podat 

námětové listy. 

Prof . Chmelař předložil vyž áda né ukázkové heslo pro Psycholo 

gický slovník. 

Námět dr . Gustava Janáčka "Vývoj dětského jazyka po stránce 

mluvnické" kolegium nedoporučuje do NCSAV. Jde o otázku metodiky 

jazykového vyučování. 

Návrhy na pře~lady třeba předkládot ediční komisi kolegia s 

posudkem a originální pub li kaci. 

Zároveň doporuč ila ediční komise požádat Základní knihovnu ČSAV, 

aby zahraniční publikace z oboru pedagogiky a psychologie byly za

kupován v z podnětu ko1cgia. ~o-~gium vyslovilo souhlas. 

Sledov óním ediční~h námětů, jejich zpracováním a členstvím 

v ediční komisi kolegia pověřilo kolegium J.Kyráška CSc, pracovníka 

PÚ JAK ČSAV. 
10. Vzhledem k tomu, že se ve dnech 25. - 26T 11 . koná zase 

dání valného shromáždění čl enu ČSAV na něž budou pozváni i členové 

vědeckých kolegií, bude zasedání kolegia dne 27.listopadu. 

Zapsala Šímová 

Schválil: Prof.Vl.Tardy v.r. 

místopředseda vědeckého 

kolegia pedagogiky a 
psychologie CSAV 


